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A fodrászat 
bizalmi szakma

Gerendás 
jótevője2

Szeretjük 
Gerendást 44

Az önkormányzat 
segíti a civileket
Gerendáson is érződik a 
tavasz közeledte. A civil 
szervezetek sorra jelzik, 
hogy a pandémia után, az 
idén szeretnék valamennyi 
hagyományos rendezvé-
nyüket megtartani, sőt 
újakat meghonosítani. 
Lengyel Zsolt, polgármes-
ter örül minden kezdemé-
nyezésnek.

Sőt, az önkormányzat anya-
gilag is támogatja a he-
lyi civilek törekvéseit, 
működésükhöz irodát, he-
lyiséget biztosítunk, fizet-
jük a rezsi költségeket és 
pályázatok beadásában is 
segítséget nyújtunk. Az 
együttműködésünk kölcsö-
nös, a települési rendez-
vények lebonyolításában 
partnerek vagyunk. A  köz-
elmúltban az önkormány-
zat tízezer darab krókusz 
virághagymát kapott aján-
dékba, hogy ültessük ki a 
Csorvás felé vezető kerék-
párút mentén. Az „Együtt 
Gerendásért” Közhasznú 
Kulturális Egyesület tagjai-

val ez már meg is történt. Ők 
szoktak egyébként is segíte-
ni a közterületeink virágo-
sításában - számolt be a pol-
gármester. 

Az egyesület áprilisban, 
stílszerűen Nyitnikék elne-
vezéssel tavasznyitó prog-
ramot szervez a művelődé-
si házba. Megtudtam, hogy 
farsangot még nem mertek 
tervezni a koronavírus jár-
vány miatt, de most már ki 
vannak éhezve egy kis ze-
nés-táncos estre, közösségi 
összejövetelre. Még fellépők 
is lesznek az április 9-ei ese-
ményen. A  Gerendási Szlo-
vákok Egyesülete már túl 
van a hagyományos disz-
nóvágáson, de készülnek a 
májusi, huszadik, jubileu-
mi Kolbászgyúró verseny-
re. Igazából ez már a 21. lett 
volna, ha abba is nem szól 
pele a covid. A környékről és 
a testvértelepülésről érkez-
nek nevezők, akik több kor-
csoportban is megmérettet-
hetik magukat. 

Hagyományos 
disznóvágás a 
szlovákoknál

Éppen a civil szervezetekről 
érdeklődtem a gerendási 
polgármesteri hivatalban, 
amikor befutott Zahorán Eri-
ka Judit, a Gerendási Szlo-
vákok Egyesülete oszlopos 
tagja, aki elújságolta, hogy 
március 12-én, szombaton 
hagyományőrző disznóvá-
gást tartanak a Rákóczi utcai 
Szlovák-emlékházban. Akár 
százan is lehetnek majd. 
Megbeszéltük, hogy én is 
meglátogatom őket aznap.   

A  tett helyszínén koradél-
után nagy sürgés-forgás fo-

gadott. Két mázsa körüli jó-
szágot terítettek le a böllérek: 
Hajas Mátyás, Kesjár János 
és Nikora János. Kisült a te-
pertő, be volt töltve a kolbász, 
hurka, bográcsokban főtt a 
töltött káposzta kolbászhús-
ból és a körömpörkölt. 

– Az esti nőnapi rendez-
vényre lesz, ami 17 órakor 
kezdődik a művelődési ház-
ban. Oda bárki eljöhet, nem-
csak az egyesületi tagok - 
fogadott Priskin Jánosné, 
Katalin, a szervezet elnöke.
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A helyi szlovákság megtartja a hagyományokat

G E R E N D Á S
Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Készen áll a megkezdett 
munka folytatására

Adódnak olyan pillana-
tok mindenki életében, 
amikor eldől, hogy mer-
re fordul az élete sze-
kérrúdja. Egy politikus 
számára mindenképpen 
ilyen egy választás, 
amelyen eldől, hogy 
folytathatja-e a megkez-
dett munkát, továbbra 
is élvezi-e a választók 
bizalmát. Herczeg 
Tamással beszélgetve 
nem a számvetésen volt 
a hangsúly, hanem a 
mögöttünk álló időszak 
kihívásain, és azon, hogy 
a képviselő szerint, ha 
valaki belekezd egy 
munkába, azt tisztes-
séggel végig is kell 
csinálnia. A térségben 
pedig van számos elkez-
dett feladat, amelynek 
még nem ért a végére.

– A szomszédunkban dúló 
háborúra Ön szerint milyen 
módon lehet, vagy kell rea-
gálnunk?

– A  magyar kormány – 
ahogy az arra vonatkozó po-
litikai nyilatkozatot a Par-
lament is elfogadta – a béke 
pártján áll. Elítél minden faj-
ta agressziót, amely egy füg-
getlen, szabad állam ellen 
irányul. Ebben a rendkívüli 
helyzetben higgadtan, meg-
fontoltan kell cselekednünk, 
nem szabad, hogy a pillanat-
nyi érzelmek, vagy a politi-
kai haszonszerzés irányít-
sák a tetteinket. Sajnos az 
ellenzéki szereplők nyilatko-
zataiban – akik fegyvereket 
és magyar katonákat külde-
nének Ukrajnába – ez utób-
bi érezhető, ezért határozot-
tan vissza kell utasítanunk 
minden olyan kijelentést, 
amely háborúba sodorhat-
ja Magyarországot. A  szom-
szédos ország területén dúló 
harcok kapcsán három fon-
tos teendőnk van. Egyrészt 
meg kell védenünk hazánk 
békéjét, az itt élő emberek 
biztonságát. Másrészt min-
dent el kell követnünk, hogy 
a háború ne terjedjen át más 
országok területeire. Har-
madrészt minden segítsé-
get meg kell adnunk azoknak 
az embereknek, akik kényte-
lenek elhagyni az otthonai-
kat, hazájukat, ugyanakkor 
humanitárius segítséget kell 
nyújtanunk a Kárpátalján, 
Ukrajnában maradottaknak 
is. A  Magyarország terüle-

tére érkező menekültek szá-
ma már meghaladja a félmil-
liót, és az elhelyezésük, napi 
ellátásuk csak a magyar kor-
mány, a civil szervezetek és a 
magyar lakosság összefogá-
sával biztosítható. Az elmúlt 
napokban a választókerült 
településeiről folyamatosan 
jöttek a hírek az adományok 
gyűjtéséről és azok célba jut-
tatásáról. Megható számom-
ra és őszinte örömmel tölt el, 
hogy ennyi empátiával élő, 
segítő szándékú ember alkot-
ja a választókerület közössé-
gét.

– Két év, és öt járványhul-
lám után van-e remény arra, 
hogy magunk mögött hagyjuk 
a koronavírust, és valóban a 
régi életünket éljük?

– Az adatok alapján való-
ban túl vagyunk az ötödik 
járványhullámon. Sajnos úgy 
tűnik, az életünkből nem fog 
teljesen eltűnni a covid, de 
egyre több vakcina és gyógy-
szer áll rendelkezésre a be-
tegség megelőzésére és keze-
lésére.

– Mi a tanulsága Ön számá-
ra a mögöttünk álló négy év-
nek?

– Változékony és kiszá-
míthatatlan világban élünk, 
ezért roppant fon-
tos az összefogás, 
az együtt gondol-
kodás, az értéke-
inkhez való ra-
gaszkodás, és az 
ezek melletti egy-
értelmű kiállás. 
A  törvényalkotá-
si bizottság tagjaként rend-
szeres munkakapcsolatban 
vagyok a kormányzat állam-
titkáraival, ez pedig nagy 
mértékben növeli a lobbierő 
érvényesítésének lehetősé-
gét.

– Melyik az az irány, amerre 
elindulva Ön szerint ez a tér-
ség felzárkózhat akár csak a 
középmezőnybe tartozó me-
gyékhez?

– Egy térség fejlődését leg-
főképp a közlekedési infra-
struktúra és a szakképzett 
munkaerő határozzák meg. 
Ezeken a területeken pedig 
egyre vonzóbb feltételeket 
kínál Békéscsaba és környé-
ke. Jó irányba indultunk el a 
Nyomdaipari Tudás- és Kép-
zőközpont, illetve a Légi és 
Gépipari Képzőközpont ki-
alakításával. A  Gál Ferenc 

Egyetem és a Szegedi Tudo-
mányegyetem együttműkö-
désével meghirdetett me cha-
tro ni kai és gépészmérnök, 
valamint programozó-infor-
matikus képzések – a többi 
szakiránnyal együtt – lehe-
tőséget teremtenek az itt élő 
fiatalok számára a piacképes 
egyetemi végzettség meg-
szerzésére. Az M44-es utol-
só szakaszának az építése is 
elkezdődött. 2025-re gyors-
forgalmi úton és autópályán 
közlekedhetünk Békéscsaba 
és a főváros között. Elindult a 
megyén áthaladó 120-as vas-

útvonal utolsó, 
orszá ghatá rig 
tartó harminc 
kilométerének 
a modernizáci-
ója, és küszöbön 
áll a békéscsa-
bai repülőtér 
fejlesztése is. 

Újabb ipari park jön létre és 
az imént említett tényezők-
kel ez olyan táptalajt ad – 
amit már most is érezhetünk 
–, hogy folyamatosan nő a be-
fektetői érdeklődés. Békés-
csaba a környező kistelepü-
lésekkel, valamint Gyulával 
együtt dolgozva – város és 
várostérségben gondolkod-
va – tud nyertese lenni ezek-
nek a folyamatoknak. Ahhoz, 
hogy valóra váljon Palkovics 
László miniszter úr helyzet-
elemzése, mely szerint 4-5 év 
múlva Zalaegerszeg, 9-10 év 
múlva Kecskemét társadal-
mi-gazdasági fejlettségét el-
érjük, a térség településeinek 
együtt, közösen kell bejárnia 
a felfelé ívelő pályát. A társa-
dalmi fejlődés motorja az erő-
södő civil szféra, amelynek a 
működéséhez évről évre több 
forrást biztosít az állam. Az 

életszínvonal emelkedésé-
hez hozzájárul a komfortér-
zet, ezért tartom nagyon fon-
tosnak, hogy Békéscsabán 
történelmi léptékű út- és jár-
dafejlesztési program indult, 
de a kistelepülések is jelen-
tős forrásokat fordíthattak 
és fordíthatnak a jövőben – 
a Magyar Falu Program pá-
lyázatainak köszönhetően 
– belterületi út- és járdafel-
újításokra. A vidéki fejleszté-
si célterületek folyamatosan 
bővülnek, a 2019-es, kezde-
ti százötven milliárd forin-
tos forráshoz képest tavaly 
már közel háromszázhúsz 
milliárdra pályázhattak az 
önkormányzatok, egyhá-
zak, magánszemélyek és vál-
lalkozások. A  megyeszék-
hely fejlesztéseinek alapja a 
Modern Városok Program, 
amelynek keretében soha 
nem látott források érkez-
nek Békéscsabára. A  város 
vezetése jól sáfárkodik a rá-
bízott kerettel, hiszen a kör-
nyezet szebbé tétele mel-
lett olyan beruházásokat 
valósít meg, amelyek olcsób-
bá teszik a működést, és ezzel 
párhuzamosan környezetba-
rát „zöld város” kialakítá-
sa körvonalazódik. A  Mun-
kácsy negyed kialakítása és 
a szabadkígyósi kastély fel-
újítása ráhelyezi települése-
inket az ország turisztikai 
térképére. Persze sok folya-
matban lévő munka van, 
amit el kell végeznünk, hogy 
községeink, városaink lakó-
inak helyzete, minden ne-
hézség ellenére tovább javul-
jon. A kihívásokkal tisztában 
vagyok, és érzek magamban 
annyi erőt, kitartást, elszá-
nást, hogy közös céljainkat 
együtt megvalósítsuk!

Herczeg Tamás az egyik parlamenti ülés szünetében

Roppant fon-
tos az együtt 
gondolkodás, 
az értékeink-
hez való ra-
gaszkodás



2022. MÁRCIUS 26., SZOMBAT2

Miután körbevezetett a te-
repen, a helyi, vidéki és a 
szlovákiai testvértelepülési 
asztaltársaságoktól kicsit 
félrevonulva leültünk egy 
cseppet beszélgetni. 

Csatlakozott hozzánk 
Hontvári Ferenc, a ga-
lántai Kismácséd telepü-
lés polgármestere, aki a 
Diószegi Kolbászklubbal 
egyetemben vendégeske-
dett a helyieknél. Így rög-
tön a testvéri kapcsola-
tokra emlékeztek vissza 
beszélgetőtársaim. Annak 
idején a szlovákiai galán-
tai kistérségi társulás a 
szürkemarhák európai út-
ján kívánt települési kap-
csolatokat kialakítani. Ma-
gyarországon Diószeg a 
szomszédos Csorvással ta-
lált egymásra, míg a 600 fős 
Kismácséd Gerendási kap-
csolatát a szlovák kisebbség 
generálta. Ennek már több 
mint 10 éve.

– Az itteni egyesület ré-
gen klub volt, jelenleg 87 
fős a tagság, ma olyan het-
venen fordultak meg itt. Az 
egész hetünk nagy izgalom-
mal telt, mert az emlékház-
ban még el kellett végez-
nünk az utolsó simításokat 
a vendégek fogadása előtt. 
A  házra még 2015-ben egy 
leaderes pályázaton sikerült 
nyernünk ötmillió forintot, 
és azóta is mindig van ten-
nivalónk vele. Belekerült az 

a gyűjtemény is, aminek a 
darabjait mintegy tizenegy 
évig szedtem össze, őrizget-
tem, rakosgattam egy fólia-
sátorban, arra gondolván, 
hogy ezt meg kell mentenünk 
az utókornak. Úgy érzem, jó 
úton haladunk - nyugtáz-
ta az elnökasszony, aki még 
több helyi rendezvényt lát-
na szívesen a községben. Ők 
is a pandémia utáni nyitás 
reményében szólították meg 
az embereket, bízva abban, 
hogy a közösségi élet is fel-
lendülésnek indul. 

– Rajtunk nem múlik! Mi 
nyaranta kéthetes turnus-
ban szervezünk gyerekek-
nek szlovák tábort, tartunk 
klubtalálkozókat, hívunk is 
vendégeket, mi is ellátoga-
tunk nemzetiségi rendez-
vényekre. Az idősebbekkel 
fürdőlátogatásokat is szer-
vezünk nemcsak közeli, de 
távolabbi helyekre is, mint 
Hajdúszoboszló vagy Eger-
szalók. És, persze igyek-
szünk a testvértelepülési 
kapcsolatunkat egyesületi 
szinten is ápolni.

Szorgos kezek porciózták az ebédet a disznótor résztvevőinek

Bográcsban főtt a töltött káposzta és a körömpörkölt is

A főzés olyan közösségi elfoglaltság, ami összehozza az embereket

Cuni 36 évesen vált fodrásszá a helyiek nagy-nagy örömére

Hagyományos disznóvágás a szlovákoknál

Cuni szerint a fodrászat bizalmi szakma!
A gerendási fodrászt 
többen ismerik becenevén 
Cuniként, mint Toncsenka 
Erzsébetként. Már az álta-
lános iskolában is, az édes-
apjától kapott megszólítást 
használta mindenki, amire 
a mai napig hallgat, sőt a 
névjegykártyáján is rajta 
áll. A kézjegye viszont a 
szakmája!

Szívem mélyén mindig is 
fodrász szerettem volna len-
ni, de valahogy másként in-
dultam az életnek. Varrónő-
nek mentem tanulni, de az 
nem volt az én világom, abba 
is hagytam. A  békéscsabai 
Előrében sportoltam, kézi-
labdáztam, öttusáztam. Jött 
a házasság, a családalapítás, 
és maradt az önmegvalósítás 
gondolata. A barátnőm édes-
anyja, későbbi mentorom, 
Fábiánné Ági fodrász volt 
az, aki a legjobban inspirált, 
hogy csak ezt kellene nekem 
is csinálni. Az i-re a pontot a 
bokatörésem tette fel. Nyolc 
hónapot feküdtem, így volt 
idő fejben eldönteni, hogy 
hogyan tovább. Belevágtam 
az iskolába és 36 évesen fod-
rász lettem! Amíg tartott az 
iskola, közben csinálgattam 
a műhelyemet a főutcán, a 
családi házunkban. Ennek 
már tíz éve. Először a kony-
hát, majd az előszobát ala-
kítottuk át, de hamar kinőt-
te magát az üzlet. Én soha 

nem reklámoztam magam, 
de szájról szájra terjedt a te-
vékenységem híre, ma már 
a vendégköröm fele vidé-
ki. Jönnek Csanádapácáról, 
Csorvásról. Újkígyósról, Te-
lekgerendásról, Orosházá-
ról, de azok is nálam jelent-

keznek be, akik Budapestről 
látogatnak haza szülőfalu-
jukba - avatott a részletekbe 
beszélgetőtársam, de már 
egy új üzlethelyiségben.

– Három éve költöztem át 
és nyitottam itt a Kossuth ut-
cában a fodrászatot, mellette 

szoláriumot is. A  hétközna-
pokon szerda kivételével va-
gyok nyitva, szombaton délig. 
Az az egy szabadnap nagyon 
kell nekem is, mert azért sok 
az intéznivaló. Igyekszem a 
korral lépést tartani. Azon 
túl, hogy elmegyek fodrász 

bemutatókra, továbbképzé-
sekre, az eszköztáram is fej-
lesztem. Van gőzbúrám, ami-
vel gyorsabban és mélyebbre 
lehet a hatóanyagokat bevin-
ni, melegollóm és sok-sok mi-
nőségi szerem.

– A pandémiás időszakot 
hogyan élte meg? 

– Csak a kötelező időszak-
ban voltam zárva, mert a 
haj, ugye nő és igényli a gon-
doskodást. Az emberek na-
gyon toleránsak, szabály-
követőek voltak mindvégig. 
Betartottuk a higiéniai elő-
írásokat, a maszkhasznála-
tot. Mellesleg én kétszer is 
voltam covidos, de szeren-
csére hamar meggyógyul-
tam. A vendégeimtől is több 
családi történést hallottam 
ezzel kapcsolatban, de itt 
nyilván sokat beszélnek az 
emberek a magánügyeikről. 
Természetesen meghall-
gatom őket, beszélgetünk, 
de az köztünk marad. Ez a 
fodrászkodás olyan bizalmi 
munka is, mentális tarta-
lommal, én pedig a vendégé 
vagyok minden tekintetben! 
Egyszerre csak egy fővel 
foglalkozom, igyekszem úgy 
beosztani az időt, hogy csak 
jövet-menet találkozzanak 
a kuncsaftok. Esetenként 
házhoz is kimegyek, ha va-
lakinek a kora vagy egészsé-
gi állapota nem engedi meg, 
hogy felkeressen. Azért van 

több 90 év körüli hölgy-
vendégem, aki bizony eljön 
fodrászkodni!

– Vannak-e új trendek, mi-
lyen frizurát kérnek a kun-
csaftok?

– Most a fiatalok körében 
is új hóbort lett a dauer, vagy 
hármat csináltam a napok-
ban vállig érő és hosszú haj-
ba. Divat az őszes, szürkés 
hajszín és állja sarat a ró-
zsaszín és ciklámen színesí-
tés is. Aztán vannak a rend-
szeres vendégek, akik otthon 
már nemis nagyon mosnak 
hajat, rövid frizurával heti 
egy szárításra bejelentkez-
nek, de akkor annak úgy kell 
állni, hogy kibírja a követ-
kező alkalomig. Menyasz-
szonyok augusztusra, szept-
emberre már most is vannak 
előjegyezve. A férfiak általá-
ban havonta egyszer jönnek, 
a gyerekeket a szülők hoz-
zák, volt itt nemrég 14 hó-
napos baba is- osztotta meg 
a mindennapokat a fodrász-
asszony, aki természetéből 
adódóan a helyi civil közös-
ségi életbe is belefolyik. Ala-
pítója és aktív tagja annak a 
társaságnak, akik az idei Kö-
zösség-díjat elnyerték a tele-
pülésen.

– Búcsúzóul, arra kérdésre, 
hogy ki az ő fodrásza nem is 
adott meglepő választ, hát 
Ő maga!

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL
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Ilyenkor van házipálinka, 
szárazkolbász és pogácsa-
verseny is. Tíz-tíz nevező 
mindig van minden kategó-
riában. A  nyári programok 
sorát a gyermeknap nyit-
ja. A  Csicsely Tó  Gerendás 
Sporthorgász Egyesület 
szervezésében lesz gyer-
meknapi horgászverseny, de 
Pünkösdkor minden pecást 
várnak a vízhez. 

A XI. Hársfafesztivált júli-
us 16-án tartjuk. Ami biztos, 
hogy lesz az a főzőverseny, 
amit egytálételek kategóri-
ában szoktunk meghirdet-
ni. A  nyugdíjas egyesüle-
tünk kimondottan erre az 
alkalomra készít savanyú-
ságot. Ők egyébként gyak-
ran járnak strandolni egy 
Papa-Mama-Unoka elneve-
zéssel illetett szabadidős el-
foglaltság keretében. Szó-
val a települési fesztiválon 
lesz fellépőnk is, de egyelő-
re nem árulom el a kilétét, le-
gyen izgalmas a várakozás. 
Ami nem titok, hogy elláto-
gat hozzánk egy nemzetkö-
zi fúvós és néptáncegyüttes. 
Igazi kuriózumnak ígérke-
zik! – árulta el a település 
első embere.

Augusztus 20-án, az ál-
lamalapítás ünnepe mel-
lett a búcsút is akkor tart-
ják a faluban. A  helyi 
gazdakör szokott ilyen-
kor nagyobb szerepet vál-
lalni a megemlékezésből. 
Szeptember első szombat-
ján fogathajtó versenynek 
ad otthont a település, ami 
ugyancsak hagyományos, 

hivatalos versenynaptár-
ban kiírt futamokat takar. 
Sok érdeklődőre tartanak 
számot a helyiek. Novem-
berre a szlovákok terve-
zik az Erzsébet-Katalin 
bált, majd a téli ünnepkör 
beköszöntével az adventi 
foglalatosságok adnak le-
hetőséget a falu aprajának-
nagyjának a közös tevé-

kenységekre, együttlétre.  
Lesz adventi gyertyagyúj-
tás is Betlehemmel, ami 
teljesen civil kezdeménye-
zés. Hozzátenném, hogy a 
falu legfiatalabb szerveze-
te, a Közösség-díjat elnyert 
Szeretjük Gerendást Civil 
társaság a helyiek örömére 
igen aktívan kezdte meg a 
működését.

Arra a kérdésre, hogy a 
kulturális programok mel-
lett milyen fejlesztéseket 
terveznek a következő idő-
szakban, így fogalmazott 
Lengyel Zsolt:

Kétség kívül a legna-
gyobb fejlesztési tervünk a 
szennyvízhálózat kiépítése, 
amit konzorciumi tagként 
Telekgerendás és Kétsop-

rony településekkel közösen 
szeretnénk megvalósítani. 
Emellett fontos a belterületi 
útjainknak a fejlesztése, és a 
tervek között szerepel az is-
kola melletti területen egy 
játszótér fejlesztés. A terve-
ink megvalósításával az itt 
élők komfortérzetét, a tele-
pülés élhetőségét kívánjuk 
javítani.

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Az önkormányzat segíti a civileket

Lengyel Zsolt polgármester A Hársfafesztivál a hagyományoknak megfelelően idén is főzőversennyel várja az érdeklődőket

Két év után fellélegezhetünk?
Két év alatt óriásit változott 
az életünk. És nem csak a mi-
enk, hanem a világon szin-
te minden emberé. A  ko-
ronavírus-járvány átírta a 
mindennapjainkat, az em-
beri kapcsolataink minősé-
gét, a gondolkodásunkat… Két 
éve élünk a Covid árnyéká-
ban, és most jutottunk el oda, 
hogy talán az utolsó járvány-
hullám lecsengéséről beszél-
hetünk. A  két év történéseit 
próbáljuk összefoglalni a kö-
vetkező sorokban bízva ab-
ban, hogy a történelem ezen 
fejezete már nem bővül újabb 
lapokkal.

Az első magyarországi ko-
ronavírussal fertőzött sze-
mélyt 2020. március 3-ai di-
agnosztizálása után bő egy 
héttel (akkor 13 fertőzött volt) 
kihirdette a veszélyhelyzetet 
a kormány. Megelőző intéz-
kedéseket azonban már előt-
te, és további járványkezelő 
döntéseket ez után is hozott 
a kabinet. A legelső fontos lé-
pés Müllet Cecília országos 
tisztifőorvos 2020. január 
30-ai döntése volt, amellyel 
életbe léptette a vírus elleni 
védekezésben követendő pro-
tokollt. Ekkor már a járvány 
terjedéséről szóló hírek ér-
keztek Olaszországból, így ez 
az első lépés volt hazánkban a 
járványhelyzet felkészülésé-
re. Következő lépésként már 
másnap megalakult a Koro-
navírus-fertőzés Elleni Vé-
dekezésért Felelős Operatív 
Törzs. Február 26-án elindult 
a koronavirus.gov.hu tájé-
koztató weboldal, és alig egy 
héttel később, 2020. március 
3-án regisztrálták Magyaror-
szágon az első fertőzötteket. 
A következő naptól védekezé-

si szakaszba lépett az ország. 
Egy héttel később 8 milliárd 
forintot különített el a kor-
mány a járvány elleni védeke-
zéshez. A  rendkívüli jogrend 
kihirdetésére 2020. március 
11-én került sor, amelynek ér-
telmében egyebek mellett:
• betiltották 100 főnél na-

gyobb beltéri és 500 főnél 
nagyobb kültéri rendezvé-
nyeket.

• intézménylátogatási tilal-
mat rendeltek el a magyar 
egyetemeken.

• a veszélyhelyzet fenn áll tá-
ig a lejárt okmányokat nem 
kellett megújítani.

Két nappal később 
Orbán Viktor be-
jelentette, hogy be-
zárnak az általános 
és középiskolák, di-
gitális oktatás ve-
szi kezdetét március 
16-tól. Szintén ettől a naptól 
a kormány lezárta az ország 
határait, csak magyar állam-
polgárok léphettek hazánk 
területére. Bezártak a szóra-
kozóhelyek, betiltották a ren-
dezvényeket, az éttermek, ká-
vézók és üzletek csak 15 óráig 
tarthattak nyitva.

A  járvány miatt gazdasá-
gi- munkahelyvédelmi ak-
cióterv készült, amelynek ré-
szeként felfüggesztették a 
magánszemélyek és vállalko-
zások hiteleinek tőke- és ka-
matfizetési kötelezettségét. 
Pár nap múlva újabb lépések-
kel egészült ki az első gazda-
ságvédelmi akcióterv:
• további 81 480 kisvállal-

kozó kapott 2020. júni-
us 30-ig mentességet a 
KATA  átalányadó-fizetési 
kötelezettsége alól

• a 2020. március 1. előtt kelet-
kezett KATA-tar to zá sok ra 
haladékot adott a kormány

• a kilakoltatásokat és a lefog-
lalásokat felfüggesztette a 
kormány

• az adóvégrehajtásokat fel-
függesztette a kormány

• a veszélyhelyzet alatt lejá-
ró  gyes-, gyet- és gyed-jogo-
sultságokat meghosszabbí-
totta a kormány.

• március 27-én rendeltek el 
először kijárási korlátozást, 
illetve az élelmiszerüzletek-
ben vásárlási idősávot vezet-
tek be.

Két éve, március végén 
elfogadta a parlament a 

koronavírus elleni vé-
dekezésről szóló tör-

vényt. A  veszélyhely-
zet idején a kormány a 
jogszabályoktól eltérő 

rendkívüli intézkedése-
ket hozhat az emberek egész-
sége, a jogbiztonság és a gazda-
ság stabilitása érdekében.

A veszélyhelyzethez kapcso-
lódó első intézkedések között 
a kormány minden egészség-
ügyi dolgozónak 500  000 fo-
rintos plusz juttatást, illetve 
bejelentette az első gazdaság- 
és járványvédelmi programját.

A  járvány első hullámá-
nak lecsengése után ősszel 
már a második hullám kész-
tette újabb intézkedésekre a 
kormányt. Többek között az 
éjszakai kijárási tilalom beve-
zetésére. Egyértelművé vált, 
hogy egyetlen megoldás van 
a Covid visszaszorítására, ez 
pedig a védőoltások beada-
tása. A  világban 2020. végén 
vált elsőként elérhetővé a Pfi-
zer-vakcinája, amelynek ki-
fejlesztésében elvitathatatlan 

érdemeket szerzett dr. Karikó 
Katalin. A  magyar kormány 
az uniós országok közül az el-
sők között vásárolt oltóanya-
got, és kezdte meg annak alkal-
mazását.

2020. december 26-án érke-
zett Magyarországra az első 
vakcina szállítmány, és első-
ként az egészségügyi dolgozók 
kapták meg a védőoltást. A ta-
valy év eleji, több forrásból be-
szerzett oltóanyag lehetőséget 
adott a tömeges oltásokra, így 
a magyar lakosság átoltottsági 
aránya tavasszal jóval megha-
ladta az uniós átlagot. Az egy 
évvel ezelőtt tetőzött harma-
dik hullám volt az első, amikor 
az egy nap alatt regisztrált új 
fertőzöttek száma meghaladta 
a tízezer személyt.

Tavaly ősszel a koronavírus 
delta variánsa okozta az újabb 
hullámot, amelyet a minden ko-
rábbinál nagyobb fertőzőké-
pességű omicron követett. Bár 
ez a variáns kisebb arányban 
okozott súlyos tüneteket, de ez 
év elején volt olyan nap, ami-
kor húszezernél is több új fertő-
zöttet azonosítottak. Az ötödik 
hullám lecsengésével a szak-
emberek úgy gondolják, hogy 
nem fog eltűnni az életünkből 
a koronavírus, de a megbetege-
dések alkalmával talán kevésbé 
lesznek tömegesen olyan súlyo-
sak a tünetek, mint korábban.

Az egész világon végigsöp-
rő járvány nem csak az egész-
ségünkre, de mentális álla-
potunkra és a gazdaságra is 
súlyos, negatív hatással volt. 
A  magyar gazdaság ugyanak-
kor rekord gyorsasággal ált 
talpra, és tavaly minden eddi-
gi nagyobb teljesítménynöve-
kedéssel, 7,1 százalékos GDP 
emelkedést ért el.

COVID-19

FOLY TATÓDIK A VIDÉK 
TÁMOGATÁSA!
Magyar Falu Program né-
ven indított új támogatási 
rendszert a kormány 2019-
ben az ötezer fő alatti tele-
pülések felvirágoztatásért. 
Ennek köszönhetően a vi-
déken élők életminőségének 
javításáért soha nem látott 
támogatásban részesültek a 
nyertes pályázók. Épületek, 
közösségi terek, közintéz-
mények, egyházi épületek 
újultak meg. Orvosi rende-
lők kaptak új eszközöket, és 
az önkormányzatok egyéb 
közszolgálati eszközöket is 
vásárolhattak. Az eredeti 
pályázati lehe-
tőségek évről 
évre bővültek; 
elindult a Falu-
si CSOK, meg-
nyílt a Falu-
si Civil Alap a 
helyben műkö-
dő közösségek 
t á m o g a t á s á -
ra, és az elmúlt esztendőben 
már a kisboltok, és egyéb 
vállalkozások is részesül-
hettek támogatásban.

A  támogatási rendszer 
bővülését jól mutatja, hogy 
amíg a meghirdetés első 
évében a kormány 150 milli-
árd forintot fordított a prog-
ramra, ez az összeg tavaly 
már megközelítette a 320 
milliárd forintot. Ebből az 
összegből 2021-ben az alap 
pályázati rendszerben 95 

milliárd forint volt elérhető 
az önkormányzatok és egy-
házak számára. Emellett 
106 milliárd jutott a Falusi 
útalapba, 50 milliárd a Fa-
lusi CSOK-ra, 40 milliárd a 
falusi kisboltok támogatá-
sára, és 27,4 milliárd forint 
a Magyar Falu Vállalkozás-
újraindítási Programra.

A  Magyar Falu Program 
legnagyobb eredménye, 
hogy a kistelepülések közül 
mintegy ezer esetében meg-
állt a népességcsökkenés. 
Éppen ezért tovább folyta-
tódik a sikertörténet! Ez év 

j a n u á r j á b a n 
újabb tizen-
négy pályázati 
kategória nyílt 
meg.

A  források-
ra eredménye-
sen pályázott 
Gerendás is. 
Az elmúlt há-

rom évben, összesen 85 708 
487 forintot nyert a tele-
pülés, amiből kommunális 
eszközt, orvosi eszközt, va-
lamint közösségszervezés-
hez kapcsolódó eszközöket 
vásárolt az önkormányzat. 
Emellett járdaépítésre és 
felújításra, önkormányzati 
közösségi tér kialakítására, 
temető felújításra, valamint 
egyházi közösségi tér fej-
lesztésére is érkezett pénzt 
a településre.

 
Ingyenes, időszaki információs kiadvány. Kiadja: Közösség a Fej-
lődésért Egyesület (5600 Békéscsaba, Bartók Béla út 7., fszt. 2. 
Adószám: 19087790-1-04.) Kiadásért felel: az egyesület elnöke. 
Készült: A/3 méretben, 4 oldal terjedelemben, 600 példányban. 
Nyomdai munka: Kolorprint Kft. (5600 Békéscsaba, Teleki u. 6.)
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Szeretjük Gerendást, és 
Gerendás szeret bennünket

Herczeg Tamás ország-
gyűlési képviselő több 
olyan díjat is alapított 
az elmúlt években, 
melyekkel tehetséges 
fiatalokat, aktív lokális 
közösségeket jutalmaz, 
ezzel ismerve el erőfe-
szítéseiket, munkáju-
kat. A Közösség-díjat a 
helyben lakók szavazati 
alapján ítélik oda min-
den hozzá tartozó tele-
pülésen. Gerendáson az 
idén, egy fiatal formáció, 
a Szeretjük Gerendást 
Civil Társaság részesült 
elismerésben. Baranyai 
Gabriellával, a társaság 
vezetőjével beszélget-
tem megalakulásukról, 
működésükről, a díjról.

Többen úgy gondoltuk, hogy 
faluhely lévén, nem nagyon 
történik nálunk olyan kö-
zösségi esemény, ami min-
den korosztályt, de legfő-
képp a kisgyermekeseket 
szólítaná meg. Ez a csendes-
ség a pandémia alatt még to-
vább fokozódott. Tíz alapító 
taggal, nyolc nő és két férfi sze-
mélyével elhatároztuk, hogy 
hivatalossá tesszük magun-
kat, a bejegyeztetés folyamat-
ban van, ami formailag a leg-
egyszerűbb civil szerveződés, 
de később talán kinőjük ma-
gunkat egyesületté. Annyi-
ra tettrekészek voltunk mind-
nyájan, hogy egyszerre több 

dolgot is elindítottunk a téli 
ünnepkörhöz kötődve, egyéni 
és társasági szinten is - mesél-
te lelkesen Gabriella. 

Ahogy mondta, az ő szemé-
lyes műve volt meghonosítani 
Gerendáson is, az országosan 
már sokfelé átvett, Ausztriá-
ból útjára indult adventi „Ab-
lakvadászat”-ot, aminek az a 
lényege, hogy december 1-24 
között minden nap egy-egy 
család vállalja, hogy feldíszí-
ti az ablakát, amibe kiteszi az 
adott napra kapott sorszámát 
is. Az ablakot így lefotózzák 
és azt feltöltik a facebookra. 
A  szervezők pedig, ajánlják 

az embereknek, családoknak, 
hogy látogassák meg ezeket a 
helyeket, amiből egy térképes 
sétaútvonal is összeállhat az 
ünnepre. A helyi koordinálást 
most ő vállalta fel.

- A  társasággal a rászoru-
ló családok gyermekeinek a 
Mikulás csomagok belevaló-
it gyűjtöttük. A  boltok veze-
tői megengedték, hogy ládát, 
zsákot helyezzünk ki, ahová 
be lehetett rakni bárkinek a 
felajánlását. Annyi édesség, 
gyümölcs gyűlt össze, hogy 
mindenkinek két csomagot 
tudtunk adni, ki is szállítot-
tuk a házakhoz. Nagyon nagy 

örömöt tudtunk szerezni. Kö-
szönjük is a sok-sok támoga-
tást! Felállítottuk a Jézuska 
postaládáját, ahová bedob-
hatták a gyerekek a levelei-
ket, de egy esti séta alkalmá-
val a járókelők találkozhattak 
a Mikulással is, aki Gerendás 
központjában időzött. Dec-
ember 23-án, a Malomkert-
ben rendeztünk egy közös 
Karácsonyi ünnepet. Ez volt 
a helyszíne a közös fadíszítés-
nek is, ahová mindenki hozott 
díszt a karácsonyfára, vala-
mint lelkes lakosok által ké-
szített raklapból és fából ké-
szült díszek is kikerültek a 

Malomkertbe. Az ünnepi al-
kalmon szólt a zene, volt for-
raltborozás, sütizés, két he-
lyi lakos felajánlotta, hogy 
lovaskocsikkal furikázza az 
érdeklődőket - idézte fel az 
eseményeket beszélgetőtár-
sam.

A  Közösség-díj meglep-
te őket, mivel nagyon fiatal 
szervezet az övéké, de ugyan-
akkor óriási lendületet ad, 
hogy folytassák elképzelése-
ik megvalósítását. Nagyon 
sokan gratuláltak nekik a fa-
luban. Gabriella azt sem rej-
tette véka alá, hogy nagyon 
rendes, korrekt dolognak tart-
ja a képviselő úr részéről, hogy 
magánemberként is a válasz-
tói felé fordul, hogy megjele-
nik a településen, hogy empa-
tikus a civil szerveződésekkel. 
Megemlítette, hogy túl van-
nak egy internetes farsangi 
jelmezversenyen, amire há-
rom kategóriában lehetett ne-
vezni. Kisgyerek, nagygyerek 
és felnőtt megmérettetés volt, 
ez utóbbiban maga is részt 
vett. Tervekből sincs náluk 
hiány. Legközelebb Húsvéti 
piknikre készülnek. Lesznek 
népi játékok, nyuszisimogató, 
plüssfigura szépségverseny, 
kézműveskedés, csillámteto-
válás, házipálinka-, és pogá-
csakóstoló, versennyel egy-
bekötve. S, hogy sikerüknek, 
motivációjuknak mi lehet a 
titka, arra csak annyit mon-
dott. Mi szeretjük Gerendást, 
Gerendás is szeret bennünket!

Baranyai Gabriella, a Szeretjük Gerendást Civil Társaság vezetője vette át a Közösség Díjat

Recept
Gerendási hársfavirág 
mézzel fényezett csirkemell
A sütés-főzés olyan elfoglaltság, amely nem csak az étel elkészítésének folyama-
tában, hanem az elkészült remekmű elfogyasztásakor is élvezetet nyújt. Most egy 
olyan étel receptjét osztjuk meg olvasóinkkal amelyet Zsírosné Anikó, Herczeg 
Tamás és Prohászka Béla (képünkön) mesterszakács közösen készítettek el.

HOZZÁVALÓK:
• 80 dkg csirkemell
• 20 dkg zöld szőlő
• 20 dkg bordó szőlő
• 20 dkg alma
• 20 dkg körte
• 10 dkg hárs virágméz
• 5 dkg teavaj
• étolaj
• só, őrölt fehérbors
• friss bazsalikom

ELKÉSZÍTÉS:
A  csirkemellet előkészít-
jük, szeleteljük. A  serpe-
nyőben olajat melegítünk, 
majd tépett bazsalikomot 
teszünk bele, és hirtelen megsütjük a szeletelt csirkemelleket. Ízesítjük, fűszerezzük. 
A másik serpenyőben vajat olvasztunk, majd belehelyezzük a felkockázott almát, kör-
tét, szőlő szemeket. Hirtelen az egészet összepirítjuk.

A csirke mellett hárs virágmézzel fényesítjük, majd a pirított ragut hozzákeverjük.

Gerendás 
jótevője
A  település történetében a leg-
híresebb jótevő Korossy Camil-
lo (1815-1898) 1848-as huszár-
kapitány volt, aki az Apponyiak 
jószágigazgatójaként elrendel-
te, hogy minden cselédcsalád 
tartson egy tehenet, amellyel 
biztosíthatják a gyermekek-
nek az életet adó tejet. Orvo-
si, állatorvosi ellátásról is gon-
doskodott, és bábát is fizetett a 
szegényeknek. Nevéhez fűző-
dik a katolikus templom alapí-
tása, amelyet 1862-ben építte-
tett. Megteremtette a gerendási 
növénytermesztést, és irányí-
tásával indult meg a gerendá-
si búzatermesztés, veteménye-
zés, sőt dohánykertészeket is 
hozatott a településre. Az alkal-
mazottakat kendertermesz-
tésre kötelezte, és a haszonból 
bizonyos százalékot visszafize-
tett a béreseknek. A béresektől 
megkövetelte, hogy sertéseket 
tartsanak, és mindegyik vágjon 
telente 2-öt, 3-at. Úgy tartotta, 
az ember csak akkor tud megfe-
lelő munkát végezni, ha jól táp-
lálkozik.

Szintén 1862-ben, a temp-
lom építéssel egy időben ala-
pított iskolát. Ez volt az első 
magyar tannyelvű iskola Bé-
késcsaba határában. A  követ-
kezőt csak 31 évvel később lé-
tesítették.

1989. november elsején a 
környék lakossága, de Békés 
és Csanád megye minden szá-
mot tevő egyénisége megjelent 
az akkor még Békéscsabához 
tartozó Apponyi-Gerendási 
Majorban, a „Kapitány úr” te-
metésén. A  megboldogult ko-
porsóját maga Apponyi Albert 
gróf is fedetlen fővel kísérte a 
gyászmenet élén az öt kilomé-
terre lévő csorvási temetőbe.


